
Zápis 
  

z jednání ekonomické komise Odboru lesního hospodářství České akademie zemědělských věd, 
konaného ve dnech  18. a 19. 4. 2000 v oblasti působení Školního lesního podniku  Masarykův les ve 

Křtinách Mendelovy zemědělské a lesnické univerzity Brno 
__________________________________________________________________________________ 
přítomni: viz prezenční listina 

Jednání ekonomické komise (EK) se uskutečnilo na Školním lesním podniku  Masarykův les 
ve Křtinách (ŠLP). Zahájil ho a řídil předseda komise Doc. Šišák. V úvodu seznámil přítomné 
s programem a organizačním zabezpečením jednání, tématicky zaměřeného na  ekonomické aspekty 
pěstebních a těžebních technologických postupů  přírodě blízkých způsobů hospodaření v lesích.  
Představil Ing. Martínka, CSc., ředitele školního lesního podniku a jeho spolupracovníky. 

Program: 
1. Informace o činnosti Odboru lesního hospodářství ČAZV 
2. Současná ekonomická situace lesního hospodářství 
3. Ekonomické aspekty pěstebních a těžebních technologických postupů  přírodě blízkých způsobů 
hospodaření v lesích 
4. Posouzení právních norem v LH ČR ve srovnání se zeměmi EU 
5. Provozní problematika ŠLP  
6. Organizační záležitosti 
7. Exkurze (19.4.)  

 
K bodu 1. informoval Prof. Bartuněk o  činnosti Odboru lesního hospodářství ČAZV v období od 

posledního jednání komise a o obsahu plenárního zasedání dne 26.11.1999. Seznámil přítomné s výsledky 
hodnocení jednotlivých komisí ČAZV (činnost EK OLH je hodnocena dlouhodobě jako jedna z nejlepších) a 
vyjádřením odboru ke kauze NP Šumava. Doc. Šišák připojil informaci o nesouhlasném stanovisku odboru k 
diskriminačnímu postoji GA k časopisu Lesnictví-Forestry. 

Ve věci stavu  lesnického ekonomického výzkumu informoval Doc. Pulkrab o stavu na LF ČZU Praha 
(řešené grantové úkoly, vnitřní granty, výzkumné záměry). Situaci na VÚLHM Jíloviště-Strnady, útvaru les. 
politiky, popsal Ing. Matějíček (tématické části: přibližování se podmínkám EU, komplexní oceňování lesa, 
prognózování, národní lesnický program). Doc. Voško podal informaci o stavu les. ek. výzkumu na Slovensku a 
struktuře řešených výzkumných úkolů (modely hospodaření pro lesní oblasti Slovenska, zachování biodiverzity 
les. společenstev a jejich integrovaná ochrana atd.). Ing. Ďurkovič doplnil některé údaje o výzkumných 
projektech. Doc. Kalousek informoval o studiu na Lesnické a dřevařské fakultě v Brně a vztahu fakulty k ŠLP. 
Vyjmenoval výzkumné programy a řešené úkoly v rámci působnosti ústavu lesnické a dřevařské ekonomiky a 
politiky a zdůraznil snahu o maximalizaci řešených výzkumných úkolů na ŠLP. Ing. Domes připojil informaci o 
lesnickém auditu (metodika kontroly a objektivního hodnocení hospodaření v lesích). Ing. Kupčák uvedl 
informaci o výzkumných záměrech ústavu směrem k dřevařskému oboru (metodika hodnocení vlivu dodavateské 
odběratelských vztahů na ekonomické výsledky dřevařského podniku). V diskuzi k uvedené problematice ještě 
vystoupil Doc. Pulkrab (způsob financování a řízení výzkumu), Doc. Voško, Ing. Matějíček a Prof. Kořínek. 

K bodu 2. informoval přítomné ředitel  Odboru lesnické politiky MZe  Ing. Chytrý (malá a velká novela 
les. zákona, kompatibilita legislativy LH ČR s normami EU, problematika uplatňování základních ukazatelů 
LHP, lesní hospodářská evidence (normativní úprava), dotační a příspěvková politika Mze v roce 2000, zákon o 
státním les. fondu a návazná statistická inventarizace lesů v ČR, statistické údaje LH za r. 1999). 

V dikuzi a otázkám k tomuto bodu vystoupil Ing. Lév (stav  programu SAPARD), Ing. Hnilica 
(upřesnění a metodika statistických výkazů LH), Ing. Janásek (metodické sjednocení obsahové náplně výkonů 
LH), Ing. Kaňok (prodej lesních pozemků) a  Doc. Voško (vymezení úlohy a financování lesní ochranné služby). 

K bodu 3. informoval nejprve Ing. Mauer o historickém přehledu hospodářských postupů na ŠLP a 
uplatňovaných pěstebně technologických postupech v současnosti. Ing. Hloušek v návaznosti uvedl vybrané 
ekonomické parametry a problémy hospodaření ŠLP, se zaměřením na ekonomiku vstupů a výstupů bukového 
hospodářství. Ing. Novák informoval o podmínkách a technických paramentrech použití traktorových lanových 
systémů (v podmínkách ŠLP 20-30 % objemu přibližování) a činnosti Výzkumné stanice ŠLP Křtiny (se 
zaměřením na stávající typy a vývoj lanovek). Za lesní lanovku  Larix 3T obdržel ŠLP ocenění GRAND PRIX 



TECHAGRO Brno 2000 a CENU REDAKCE časopisu Lesnická práce při stejné příležitosti. Ing. Horek návazně 
seznámil přítomné s ekonomickými parametry provozu lanových systémů (metodika ek. kalkulace).  
K bodu 4. vystoupil JUDr. Flora  k posouzení právních norem v LH ČR ve srovnání se zeměmi EU. Právní 
koncepce EU vychází ze tří základních principů: společná politika členských států, spolupráce členských státuů v 
justici, evropské právo je nadřazeno právům členských států. 

Primární právo EU je podloženo společnými smlouvami.  Sekundární právo (Brusel) je realizováno 
v podobě nařízení (přímá platnost) a směrnic (platnost prostřednictvím národních právních úprav) .  

V oblasti lesnického práva je formou nařízení a směrnic definováno 10 oblastí: 
- lesnická opatření v zemědělství (zalesňování nelesních půd), 
- lesnická statistika, 
- strukturální opatření k podpoře LH (podpory k rovnováze na trhu - slaďování výroby a kapacity, akční 
programy zaměřené na kvalitu výstupů), 
- ochrana lesa proti požárům, 
- ochrana lesa proti zněčištění ovzduší, 
- zpracování lesních produktů a obchod s nimi, 
- ochranné zásahy proti škodlivým organismům, 
- reprodukční materiál lesních dřevin (tendence k volnému pohybu, ve smyslu vyšších obecných zásad EU 
k volnému pohybu osob, služeb, kapitálu a zboží ), 
- klasifikace surového dříví - jednotná metodika měření, 
- postavení a funkce stálého lesnického výboru (výměna informací, les. politika, stav lesa, poradenství). 

K bodu 5. ředitel ŠLP Ing. Martínek komplexně popsal historii a stávající provozní problematiku 
podniku. Zdůraznil prioritní úlohu ŠLP jako „materiálně technické základny“ pro Lesnickou a dřevařskou fakultu 
a uvedl základní úkoly do budoucna (prohlubování účelového poslání, podpora mimoprodukčních funkcí lesa, 
dřevařská výroba, součinnost s les. provozem, coby „odběratelem“ absolventů fakulty atd.). 

K bodu 6 - organizační záležitosti, byl uveden návrh příštího zasedání EK ve dnech 17.-18.10.2000. 
Jednání by se mělo uskutečnit na soukromém majetku Ing. Šimonka, zámeček Lobeč u Mělníka, s tématickým 
zaměřením na problematiku hospodaření na smíšeném soukromém majetku - lesní hospodářství, zemědělství, 
myslivost, s ohledem na plnění významných mimoprodukčních funkcí lesa.  

7. Exkurze se uskutečnila dne 19.4.2000 na objektech  ŠLP Křtiny 
- podrostní bukové hospodářství - polesí Bílovice,  
- dřevařský provoz - pila Olomučany,  
- výběrný smíšený les - lok. Klepáčov,  
- ukázka použití a provozu lesního lanového systému Larix. 
 
Závěr jednání: EK OLH ČZU bude hledat možnosti a podporovat pracoviště lesnického 
ekonomického výzkumu při jejich úsilí o vypracování a předložení projektu v rámci 5. Rámcového 
programu EU společně s pracovišti ve Slovenské republice. 

Doporučení: 
Po obsáhlé diskusi o stavu výzkumu v oblasti lesnické politiky a ekonomiky doporučuje 

Ekonomická komise OLH ČAZV posílit státní lesnický ekonomický výzkum a zaměřit jej na úkoly 
v souladu s potřebami LH ČR a se stavem v lesnicky vyspělých zemích EU. Na podporu takového 
rozhodnutí zpracovat přehled problémových oblastí, které je nutno systematicky řešit. 

V této souvislosti se doporučuje vytvořit personální a finanční podmínky pro trvalou a 
systematickou činnost útvaru lesnické politiky VÚLHM Jíloviště-Strnady při plnění zadaných úkolů. 
 
zapsal: Ing. Kupčák, CSc. 

 
 


